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Warszawa, dn. 18.01.2018 f. 

dot. przyspieszenia terminu wdrozenia obligatoryjnego stosowania kas fiskalnych 
on-line w branZy gastronomicznej (nowelizacja ustawy 0 VAT) 

Szanowna Pani Minister, 

dziaIaj~c w interesie publicznym, na podstawie art. 2 ustawy z dnia 11 lipca 2014 f. 

o petycjach (tekst jednolity: Dz. U. z 2017 f. poz. 1123), w odniesieniu do trwaj~cych 
konsultacji nad projektem ustawy 0 zmianie ustawy <> podatku od towar6w i usrug 
oraz ustawy - Prawo 0 miarach (or projektu w RCL - UA35) 1 , niniejszym wnosZft: 
o skr6cenie tenninu na powszechne wdrozenie w branZy gastronomicznej obowi~ 
stosowania kas fiskalnych on-line z obecnie ustalonego 1lipca 2019 r. na 1 stycznia 2019 r. 

Nalei:y pozytywnie ocenic fakt, ze resort fmans6w pracuje nad stworzeniem Centralnego 
Repozytorium Kas, do ktorego w czasie rzeczywistym, za pomoc~ sieci teleinfonnatycznej, 
bft:d~ przekazywane dane dot. transakcji z kas fiskalnych nowej generacji (tzw. kas on-line). 
Niepokoj~ jednak bardzo odiegle tenniny na wdrozenie nowych rozwi~an w poszczegolnych 
sektorach gospodarczych. W procedowanym projekcie ustawy zmieniaj~cej planuje sift: 
dodanie w art. 111 ustft:pU 6aa, zgodnie z kt6rym - stosownie do projektowanego art. lIla ust. 
3 pkt 2 - posrugiwanie sift: w brani:y gastronomicznej dotychczasowymi kasami fiskalnymi, 
bez pol~czenia z Centralnym Repozytorium Kas, bft:dzie mozliwe aZ do 30 czerwca 2019 r. 
Oznacza to, ze do tego czasu nadal tysi~ce nieuczciwych przedsift:biorc6w bft:dzie moglo 
de facto bezkarnie oszukiwac Skarb Panstwa na miliony zlotych nieodprowadzanego podatku 
VAT. Jest to sytuacja bulwersuj~ca i niezrozumiala. . 

Jak doskonale jest Panstwu wiadome, tzw. szara strefa w branZy gastronomicznej rozwinft:la 
sift: obecnie do wyj~tkowo olbrzymich rozmiarow. W restauracjach, barach oraz klubach 
w caIej Polsce na porz~dku dziennym jest nienaliczanie wift:kszosci obrotu na kasy fiskalne, 
niezaleznie od pory w dobie, dnia tygodnia czy formy platnosci. Mozna stwierdzic, 
ze urz~dzenia fiskalne pelni~ w tych miejscach jedynie funkcje ozdobne. W branZy tej 
(w szczegolnosci w najwift:kszych miastach kraju) powszechne stalo sift: ponadto wydawanie 
paragonow niefiskalnych (tzw. rachunki kelnerskie), kt6rych wift:kszosc konsument6w nie jest 
w stanie odroznic od legalnych paragonow. Skala zjawiska, zuchwalosc przedsi~biorcow, 
poczucie calkowitej bezkarnosci przedstawicieli tej brani:y i zuchwalosci w okradaniu Skarbu 
Panstwa (a posrednio calego spoleczenstwa) s~ tak duze, ze Ministerstwo Finansow 
oraz urz~dy skarbowe wielokrotnie organizowaly w tych sprawach akcje infonnacyjne, 

I https://Iegis\acja.rc1.gov.plJprojekt/12303053/kata\ogl12458689#12458689 
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kt6re nadal niewiele Zmlemaj'!. Jak stwierdzil sam resort finans6w w komunikacie 
promujl!cym jednl! z takich kampanii (Cyt.)2: Przykladem branZy, w ktorej zjawisko 
paragonow niefiskalnych jest szczegolnie zauwatalne, jest gastronomia. Jako paragon 
funkcjonuje tu cz~sto tzw. rachunek lub paragon kelnerski. 

Co najbardziej znamienne, przypadk6w otrzymania nielegalnych paragon6w doswiadczyli 
w okresie swego urzerdowania, w sytuacjach prywatnych, chociatby poprzedni 
wiceministrowie fmans6w, np. Jacek Kapica3 czy Izabela Leszczyna, 0 czym informowali 
w mediach spolecznosciowych. Prawdziwl! zmorl! sektora gastronomicznego w Polsce jest 
jednak calkowite pomijanie ewidencjonowania duZej czersci obrotu, co objawia sier tym, 
ze nabywcom towar6w i uslug nie wydaje sier zadnych rachunk6w, nawet niefiskalnych. 
Zgloszenia tego rodzaju nieprawidlowosci do Ministerstwa Finans6w czy organ6w 
skarbowych pozostajl! czersto bez odzewu. Z obserwacji prowadzonych z pozycji przeciytnego 
konsumenta nalezy stwierdzic z pemym przekonaniem, ze w lokalach gastronomicznych 
innych nit zagraniczne sieci franczyzowe peml! ewidencjy fiskalnl! prowadzl! dziS jedynie ci 
przedsierbiorcy, kt6rzy dokonuj~ tego w spos6b dobrowolny, mimo praktycznie znikomych 
szans na poniesienie konsekwencji w razie przyjercia odwrotnej postawy. Takie pozytywne 
przypadki s~ jednak znikome. Sytuacja, w kt6rej nieuczciwe fInnY przez wiele lat 
z powodzeniem stosuj~ opisany wyZej proceder, deprawuje cary sektor gospodarczy. 
Taki stan faktyczny nie licuje z zasadami sprawiedliwosci spolecznej, demokratycznym 
panstwem prawa i zblita nas do standard6w panujl!cych w krajach wschodnich aniZeli 
nowoczesnych panstwach Zachodniej Europy i Unii Europejskiej. Problem prawdopodobnie 
przer6s1 organy skarbowe. 

NaieZy zauwatyc, ze Ministerstwo Finans6w wielokrotnie podawalo, it brani:a 
gastronomiczna jest zidentyfikowana przez sluZby podatkowe jako brani:a 0 jednym 
z najwyZszych stopni ryzyka dzialalnosci w szarej strefie4• Niestety, nie idl! za tym 
zdecydowane dzialania wymierzone w ten proceder. Warto w tym miejscu zacytowac pytanie 
retoryczne stawiane przez byll! wiceminister finans6w (kt6ra skl!din~d r6wniez nie uszczelnila 
znaczl!co systemu podatkowego): Czy Minister Finansow wie, jakq cz~sc luki generujq 
wielkie wyludzenia i oszustwa, za Ictorymi stojq struktury przest~pcze; jakq jej cz~sc generuje 
szara Slrefa,' ile w luce vatowskiej jest drobnvch oszustw, np. pustych faktur na niewielkie 
kwoty, Ictore pozwalajq zawyzac koszty; a ile niewydanych paragonow. np. "paragonow 
kelnerskich" w braniV gastronomicznej?5 

Zwai:ywszy na p0wyZsze uwatam, iz wprowadzenie obowi~ku stosowania nowych kas 
fiskalnych on-line powinno objllc branz~ gastronomicznll w pierwszej kolejnosci, tj. juZ 
z dniem 1 stycznia 2019 roku, na r6wni z uslugami motoryzacyjnymi, wulkanizacyjnymi 
i sprzedaZy paliw. Ufam, ze Pani Minister przychyli siy do tego rozwi¥ania i wprowadzi 
stosowne korekty w procedowanym projekcie ustawy zmieniaj~cej, 0 kt6rej mowa we wsterpie 
niniejszej petycji. 

2 http://www.mf.gov.pllministerstwo-tinansow/wiadomoscilaktuaInoscilministerstwo-tinansow2/
/asset-publisherlMl vU/contentl%E2%80%9Enie-daj-sie-oszukac-sprawdz-paragon%E2%80%9D
%E2%80%93-startuje-kolejna-odslona-akcji 
3 https:lltwitter.com/kapicajacek/status/564040792575311872 
4 http://www.mf.gov.pllministerstwo-tinansow/wiadomoscilostrzezenia-i-wyjasnienia-podatkowe/
/asset-publisher/Ml vU/contentlidl6070364 
5 http://izabelaleszczyna.natemat.pIl217433,czego-pis-nie-mowi-o-uszczelnianiu-Iuki-w-vat-cz-2 
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Niezale:znie od pOwyZszego nalezy zaznaczyc, ze wprowadzenie w sektorze 
gastronomicznym kas fiskalnych on-line pozwoli jedynie ograniczyc przypadki wykroczen 
skarbowych zwiClZanych z brakiem wlaSciwej ewidencji fiskalnej dokonywanych transakcji, 
natomiast nadal ich w pelni nie wyeliminuje. Tym bardziej zatem istotna jest koniecznosc 
dalszego podejmowania przez resort licznych akcji informacyjnych maj'lcych uwrai:liwic 
spoleczenstwo na potrzeb¥ zwracania uwagi na wydawanie paragonow fiskalnych, 
jak rowniez prowadzenia czynnosci kontrolnych organow skarbowych na gruncie. 

Stosownie do art. 4 ust. 3 ustawy 0 petycjach oswiadczam, ze nie wyrai:am zgody 
na publikacj¥ moich danych osobowych w zamieszczanym obligatoryjnie na stronie 
intemetowej organu odwzorowaniu cyfrowym (skanie) niniejszej petycji. 

Prosz¥ 0 przedstawienie stanowiska odnosz'lcego si¥ do postulowanej przeze mnie zmiany 
legislacyjnej. 

E1ektronicznle podpisany 
przez I 
Data: 20 18.Q1.18 23:22:28 
+01'00' • 

/opatrzono kwalifikowanym podpisem elektronicznym / 

Doreczenia prosze kierowaC wylacznie elektronicznie: 
adres skrytki w 

Wyrazam zgod~ na kontakt elektronicmy i prosz~ 0 udzielenie odpowiedzi poprzez elektronicmll 
platform~ uslug administracji pUblicmej (ePUAP), zgodnie z art. 391 § 1 Kodeksu post~powania 
administracyjnego. 




